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Cei care au distrus
piaþa de capital

româneascã
l Investitorii se simt pãcãliþi în majoritatea listãrilor din ultimii ani

A
m tot citit cã majori-
tatea listãrilor din
ultimii ani (în spe-
cial la AeRo) s-au
dovedit a fi, mai pe
ºleau, niºte
þepe. Trebuie
sã recunosc

cã s-au listat ºi multe companii
bune, prezentate onest ºi care
lucreazã, aºa cum este firesc, în
interesul investitorilor. Dar în
acest articol mã voi concentra
asupra “þepelor” pieþei ºi a mo-
tivelor din spatele acestei realitãþi. În
esenþã, la origine nu este altceva decât
corupþia covârºitoare, endemicã a bur-
sei româneºti, încurajatã de pasivitatea
extremã a participanþilor de bunã cre-
dinþã ai pieþei.

Acum cã pieþele financiare nu mai

sunt efervescente ca anul trecut, mulþi
investitori se simt pãcãliþi de dezinfor-
mãrile grosolane din prospectele ºi
prezentãrile listãrilor care au avut loc
în ultimii ani. Dar care sã fie sursa aces-

tor practici? Existã o vorbã
româneascã foarte bunã:
peºtele de la cap se împute.

Cine controleazã BVB

Cele cinci societãþi de inve-
stiþii financiare (SIF-urile) de-
þin în total circa 29% din capi-

talul Bursei de Valori Bucureºti
(BVB). Aceasta este, de departe, cea
mai mare participaþie, oferind un
control relaxat al SIF-urilor asupra
operatorului bursier românesc. Am
mai putea adãuga influenþa toxicã a
SIF-urilor la cele mai mari bãnci din

România (unde au participaþii sem-
nificative) care au procente impor-
tante din BVB prin fondurile de in-
vestiþii proprii.

În aceste condiþii, protejarea intere-
sului ºefilor de la SIF-uri este în mod
firesc o prioritate pentru conducerea
BVB. În plus, Autoritatea de Suprave-
ghere Financiarã (ASF) s-a dovedit un
protector de nãdejde ºi foarte implicat
pentru administratorii actuali ai
SIF-urilor.

Bursa SIF-urilor

La ce ne putem aºtepta de la o bursã
controlatã de SIF-uri, în condiþiile în
care la SIF-uri nu existã nicio urmã de
corectudine, transparenþã sau perfor-
manþe? Se cunoaºte oare cine sunt ac-
þionarii mari ai SIF-urilor, cine le con-

troleazã legal? Cum îi cheamã pe
aceºtia? La SIF-uri nici mãcar acest
minim de transparenþã nu existã. Deºi
nu mai existã un prag de deþinere, totul
este în continuare, cel puþin oficial, o
enigmã, acoperitã de ASF. Cum oare
sã ne aºteptãm la transparenþã în piaþa
AeRo (sau în piaþa principalã) cât timp
cei care conduc BVB, adicã reprezen-
tanþii SIF-urilor, au nevoie disperatã
de secretomanie? Cei care controleazã
SIF-urile nu sunt milioanele de cupo-
nari, ci cei care voteazã în adunãrile
generale. Am mai scris despre acest
subiect, adicã despre cine voteazã la
adunãrile generale ale SIF-urilor.
SIF-urile au ajuns, astfel, niºte anoma-
lii economice care nu sunt controlate
de acþionari reali cu nume ºi prenume,
româneºti sau strãine.

(continuare în pagina 9)

HE ARTHUR MATTLI, AMBASADORUL ELVEÞIEI
ÎN ÞARA NOASTRÃ:

”Securitateaciberneticã
-undomeniudemare
interespentruEuropa”

”Este nevoie de mai multã comuni-
care ºi cooperare între sectoarele pu-
blic ºi privat, în ceea ce priveºte secu-
ritatea ciberneticã”

Securitatea ciberneticã este un do-
meniu de mare interes pentru Europa,
în vederea apãrãrii activelor statelor ºi
ale companiilor, a afirmat Excelenþa
Sa Arthur Mattli, ambasadorul Elve-
þiei în România, în cadrul celei de-a
opta ediþie a Congresului de Securitate
Ciberneticã de la Sibiu, organizat de
NTT Data ºi Swiss WebAcademy.

Arthur Mattli a spus: ”Securitatea
ciberneticã este un domeniu de mare
interes pentru toatã Europa. Bineînþe-
les cã, de mare interes sunt ultimele
noutãþi din domeniu. Dorim sã apãrãm
activele statelor, ale companiilor, ceea
ce poate fi fãcut în contextul digitali-
zãrii de care avem nevoie pentru tran-
sformarea unei þãri. Atât companiile
mari, cât ºi IMM-urile, pot fi copleºite
de viteza, complexitatea ºi cunoºtinþe-
le pe care le implicã acest domeniu.
Churchill a spus cã nu trebuie nicioda-

tã sã risipim o crizã, sã nu învãþãm
ceva dintr-o crizã. Din cauza pande-
miei Covid-19, miliarde de oameni au
fost forþaþi sã înveþe ºi sã lucreze de
acasã. Astfel, a trebuit sã fim ºi mai
atenþi la securitatea ciberneticã. Inva-
zia Rusiei în Ucraina ºi armele pe care
le deþin ruºii ne-au fãcut ca noi,
europenii, sã fim din ce în ce mai
preocupaþi de acest domeniu”.

Excelenþa Sa a evidenþiat principa-
lele cinci tendinþe din domeniul secu-
ritãþii cibernetice ce au fost dezbãtute
în ultimele ediþii ale Congresului de la
Sibiu.

”În primul rând, trebuie sã redefi-
min noþiunea de securitate ciberneticã
de stat. Iniþial, securitatea de stat, na-
þionalã a fost conceputã ca fiind pro-
tecþia împotriva atacurilor militare.
Însã, noþiunea a fost extinsã pentru a
include terorismul ºi alte atacuri care
nu sunt atât de þintite.

ANDREI IACOMI

(continuare în pagina 11)

FINLANDA – ROMÂNIA

Obiectiv: repararea
onoarei

E
chipa naþionalã s-a fãcut de râs
în mandatul de pânã acum al
lu i Edward Io rdãnescu .
Înfrângeri umilitoare, joc fãrã

perspectivã, o combinaþie care a
zdruncinat serios încrederea suporte-
rilor în potenþialul acestei formaþii.
Meciul de azi, cu Finlanda, reprezintã
o bunã ocazie pentru a repara parþial
onoarea ºi poziþia în clasament. Spe-
ranþa nu are nevoie de foarte multe ar-
gumente, iar suporterului de fotbal îi
pot lipsi multe, dar niciodatã speranþe-
le într-un viitor mai bun. Fãrã mari
inovaþii la nivelul lotului, un plus îl re-
prezintã revenirea lui Nicolae Stan-
ciu, echipa are nevoie de o ”injecþie”
cu ambiþie, pentru cã la nivelul valorii
lucrurile sunt mai mereu constante ºi
nu se pot face minuni peste noapte. O
victorie în Finlanda poate reprezenta
un nou început.

Edward Iordãnescu a declarat cã

echipa naþionalã de fotbal a României
traverseazã o perioadã mai puþin feri-
citã: “Ne dorim ca echipa sã schimbe
un pic impresia pe care a lãsat-o dupã
acþiunea de iunie, sã ne recâºtigãm su-
porterii ºi încrederea lor. Eu am încre-
dere în potenþialul acestui grup, în ace-
astã generaþie. Cred cã este departe de
a-ºi arãta capacitatea, cred cã în iunie a
fost un context foarte nefericit, marcat
de neºanse ºi ghinioane. Sunt sigur cã
echipa naþionalã are potenþial de
creºtere. Este foarte important sã pro-
ducem rezultate sã fim eficienþi ºi sã
ne câºtigãm încrederea. Traversãm o
perioadã deloc fericitã, s-au acumulat
multe lucruri din trecut, campanii rata-
te. Este o presiune pe care eu am re-
simþit-o în interiorul grupului încã din
primul meu contact cu bãieþii.

OCTAVIAN DAN

(continuare în pagina 9)

ªeful Parlamentului
rus îndeamnã
deputaþii sã participe
la rãzboi
lVolodimir Zelenski: ”Rusia nu este interesatã de pace”

L
iderul parlamentar rus Viace-
slav Volodin i-a chemat pe de-
putaþii Dumei sã ia parte la rãz-
boiul din Ucraina, în urma or-

dinului de mobilizare parþialã lansat
miercuri, relateazã DPA.

”Cei care îndeplinesc cerinþele mo-
bilizãrii parþiale ar trebui sã ajute cu
participarea lor la operaþiunea militarã
specialã”, a declarat ºeful Dumei de
Stat (camera inferioarã a parlamentu-
lui) pe canalul sãu de Telegram, men-
þionând: ””Nu existã protecþie pentru
deputaþi”.

Preºedintele rus Vladimir Putin a
ordonat miercuri o mobilizare parþialã
în care sunt chemaþi 300.000 de rezer-
viºti cu experienþã de luptã. ªeful Par-

lamentului a reacþionat la punctul de
vedere, care nu este neobiºnuit în cer-
curile parlamentare, cã apelul lui Putin
pentru apãrarea naþionalã nu li se
aplicã.

Un parlamentar, de exemplu, a spus
cã este nevoie de el în þarã. În acelaºi
timp, Volodin a lãudat faptul cã existã
parlamentari deja desfãºuraþi în regiu-
nea ocupatã Donbas din estul Ucrai-
nei.

Potrivit acestuia, numai rezerviºtii
cu experienþã de luptã ºi pregãtire mi-
litarã specialã sunt chemaþi, noteazã
Agerpres.

V.R.
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